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nálu u vlakového nádraží, kde bychom 
měli projekční práce dokončit v prvních 
měsících příštího roku. Na ulici Pražská 
se podařilo přivést autobusy, a tím zvý-
šit dostupnost nově vzniklého OC i pro 
ty, kteří nechtějí pro jeho návštěvu vy-
užít auto. 

Je toho opravdu hodně, co jsme doká-
zali zvládnout, ale ještě víc je toho před 
námi. Dovolte mi proto, abych na tomto 
místě poděkovala všem kolegyním a ko-
legům nejen z úřadu, ale také ze všech 
příspěvkových organizací a dalších in-
stitucí, se kterými spolupracujeme, za 
jejich práci, která není vždy doceněna 
tak, jak by si zasloužili. Je skvělé a je mi 
velkou ctí být součástí tohoto velkého 
kola, které se díky úsilí nás všech stále 
bez větších problémů točí.

Milé Úvalačky, milí Úvaláci, přeji vám  
z celého srdce krásný adventní čas plný 
pohody v blízkosti všech, se kterými je 
vám dobře. Do nového roku zejména 
hodně zdraví, úspěchů a lidí, kteří vám 
vždy podají pomocnou ruku, když to 
bude potřeba.

●  Markéta�Rydvalová,  
starostka města

Milí sousedé, Úva-
láci,
s koncem letošní-
ho roku přichází 
čas bilancování, 
proto mi dovolte, 
abych ve stručnos-
ti shrnula to, na  
čem jsme společně  
s kolegy pracovali 
a představila vám 
posun, který nastal 
u projektů, které 

jsou pro naše město klíčové.

Pro naše volební období jsou zcela zá-
sadní tři projekty, kterými jsou vodovod-
ní přivaděč, zkapacitnění ČOV a Svazko-
vá základní škola Povýmolí.

Vodovodní přivaděč byl v uplynulých 
dnech zkolaudován a tím byl z naší 
strany úkol splněn. Teď nás čeká prá-
ce spojená s jeho provozem a údržbou  
a plánováním navýšení kapacity, kterou 
budeme ve výhledu nejen následujících 
let, ale také desetiletí nejen pro naše 
město, ale i Svazek obcí, případně další 
obce, které se na něj budou napojovat, 
potřebovat.

Po měsících projektování, jednání s úřa-
dy a zajištění financování se nám na 
podzim podařilo rozjet stavbu zkapacit-
nění naší čistírny odpadních vod. Máme 
před sebou dva roky výstavby a násled-
ně rok zkušebního provozu. Na základě 
pravidelných setkání naší pracovní sku-
piny věřím, že se vše podaří a do konce 
roku 2026 budeme mít zajištěnu dosta-
tečnou kapacitu pro pokrytí potřeb na-
šeho města.

Posledním klíčovým projektem je Svaz-
ková základní škola Povýmolí, kde se 
nám za poslední rok podařilo dokon-
čit projekt, získat kladná stanoviska od 
všech dotčených orgánů, získat dopo-
ručení odborné komise MŠMT našeho 
projektu k realizaci, což nás významně 
posunulo k získání dotace a k samotné 
realizaci. Stále bojujeme o vydání sta-
vebního povolení a děláme vše proto, 

abychom ho získali do konce letošního 
roku. Pokud se podíváte na demografic-
ké predikce pro Českou republiku, jsme 
zřejmě na vrcholu nebo těsně před ním, 
co se týče počtu dětí, které budou na-
vštěvovat MŠ nebo ZŠ, takže by se mož-
ná někomu mohla zdát tato investice již 
zbytečná, ale…toto neplatí pro regiony 
těsně přiléhající k velkým jádrům, jakými 
jsou zejména krajská města, a tím spíše 
Praha. Středočeský kraj bude i v těch ná-
sledujících letech čelit dalšímu nárůstu, 
proto je pro nás tato investice zcela zá-
sadní. Bez její realizace bychom neměli 
místo nejen pro naše úvalské děti, naše 
ZŠ už je ostatně v posledních letech na 
hraně své kapacity, ale problém by měly 
ostatní obce Svazku. I přes velké problé-
my, které tento projekt od počátku pro-
vází, je proto pro město prioritou.

Kromě výše jmenovaných projektů se 
podařilo obnovit sítě a následně polo-
žit nový povrch na komunikacích, které 
tento zásah vyžadovaly. Ano, ještě mno-
ho z nich zbývá, ale je třeba vzhledem 
k rozpočtu, který máme k dispozici, tyto 
investice rozfázovat, takže toto je úkol, 
který bude trvat do nekonečna.

V letošním roce byly zahájeny práce 
na zkapacitnění MŠ na budově Bulhar-
ská. Počasí nám zatím přeje, takže plán 
otevřít 2 nové třídy v září příštího roku  
v tuto chvíli není ohrožen.

Dokončit se podařil sportovní areál  
u koupaliště, který poskytne další mož-
nost aktivně trávit volný čas. Na jeho 
otevření na jaře příštího roku se doufám 
potkáme v co největším počtu.

Dále také pokračujeme v projektování 
hotelu Budka, který by měl sloužit prio-
ritně pro náš dům dětí, pro který už jsou 
stávající prostory vzhledem k tomu, ko-
lik dětí jej navštěvuje, absolutně nedo-
stačující. Velké díky bych ráda vyjádřila 
paní ředitelce Janě Krejsové a celému 
kolektivu domečku za jejich skvělou  
a obětavou práci.

Dále také pracujeme na projektu termi-
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POZVÁNKA NA ZASEDÁNÍ  
ZASTUPITELSTVA

Zveme občany  
na veřejné zasedání  

Zastupitelstva města Úvaly,  
které se koná ve čtvrtek  

12. 12. 2024 od 18.00 hodin  
v sále Domu s pečovatelskou  

službou Úvaly, nám. Svobody 1570
Program�jednání�bude�oznámen�na�úřední� 

desce�městského�úřadu.



    

Sedmé zasedání úvalských zastupitelů 
se konalo 7. listopadu 2024 v sále DPS. 
Dva ze zastupitelů  byli přítomni on-
-line.  Starostka města seznámila pří-
tomné s činností Rady města Úvaly za 
období od 26. 9. 2024 do 7. 11. 2024. 
Rada se zabývala především návrhem 
úvěrové smlouvy na financování inves-
tic města a odpadovým hospodářstvím 
města.  Dále byli zastupitelé sezná-
meni se zápisem z jednání finančního 
výboru ze dne 30. 10. 2024. Rovněž  
i finanční výbor projednával přípravu 
úvěrové smlouvy. 

Následoval velmi důležitý bod jednání. 
Zastupitelstvo schválilo smlouvu o úvě-
ru ve výši 90 000 000 Kč mezi Komerční 
bankou, a.s., a městem Úvaly s úroko-
vou sazbou: fixace s platností na 2 roky 
- 3,19% p.a., při splátce z dotace bez 
poplatku, bez zajištění úvěru a pověři-
lo starostku města podpisem smlouvy.

Zastupitelstvo rovněž vydalo obecně 
závaznou vyhlášku města Úvaly – Po-
žární řád a Pravidla pro udělování 
čestného občanství města Úvaly a pla-
kety města Úvaly. Také byla schválena 
obecně závazná vyhláška města Úvaly, 
kterou se stanovují pravidla pro pohyb 
psů na veřejném prostranství ve měs-
tě Úvaly a vymezují prostory pro volné 
pobíhání psů. Dochází ke zpřesnění zá-
kresu, kde je volný pohyb psů v rámci 
města povolen. V příloze této vyhlášky 
byla vymezena psí loučka pro volné po-
bíhání psů. 

Zastupitelé souhlasili s uzavřením kup-
ní smlouvy mezi Městem Úvaly a sou-
kromou osobou na koupi 1/3 každého 
z pozemků 3475/8, 1726/2 a 2249/2 za 
celkovou kupní cenu 532 726 Kč. Jedná 
se o pozemky v ulici Seifertova a Hake-
nova.

Rovněž byla schválena smlouva o vy-
pořádání některých práv a povinností 
souvisejících s realizací stavby ,,I/12 Bě-
chovice – Úvaly“ mezi Ředitelstvím silnic  
a dálnic, s.p., a městem Úvaly. Stavbou 
bude mimo jiné dotčen i silniční maje-
tek a majetek technické infrastruktury 
ve vlastnictví města Úvaly. Předmětem 
smlouvy je, že ŘSD je oprávněno v rám-
ci stavby I/12 Běchovice – Úvaly upra-
vit, přesunout či opětovně vybudovat 
stavební objekty a město Úvaly sou-
hlasí s úpravou, přesunutím či opětov-
ným vybudováním stavebních objektů  
a s jejich následným převzetím. Jedná 

se o stavební objekty, které převezme 
město celé a mezi které patří například 
přístupová cesta ke Svazkové ZŠ, nad-
jezd polní cesty Na Slovanech – Hra-
dešín, přeložka vodovodu a několik 
dalších přístupových a polních cest. 
Veškeré náklady spojené s úpravou, 
přesunem či opětovným vybudováním 
stavebních objektů nese Ředitelství sil-
nic a dálnic. V roce 2025 by měla začít 
vlastní stavba této přeložky.

Zastupitelé vyslovili souhlas s uza-
vřením Směnné smlouvy mezi měs-
tem Úvaly a Lesy České republiky, s.p.
Směnu je nutné provést z několika 
důvodů: Závazek města vyplývající  
z plánovací smlouvy pro lokalitu Vinice, 
zájem města získat pozemek č. 3521/4 
z důvodu stavby vodovodu a splaško-
vé kanalizace v lokalitách Pod Slovany, 
Staré Zálesí, Horoušánky (ulice U Ho-
roušánek), V. Špály a Bendlova stezka 
a získání pozemků pod hřišti v are-
álu TC a SK Úvaly – v tuto chvíli jsou 
sportoviště částečně postavená na po-
zemcích, které jsou ve vlastnictví Lesy 
České republiky, s.p., a vzhledem k to-
muto faktu není možné získat finanční 
prostředky na jejich obnovu z dotač-
ních titulů. Podle znaleckých posudků 
je prodejní cena (pozemků Lesů ČR) 
2.392.420 Kč a prodejní cena (pozem-
ků města Úvaly) 380.700 Kč. Doplatek 
ze strany města tak činí 2.011.720 Kč.

Zastupitelé také souhlasili s uzavře-
ní Dodatku č. 3 k plánovací smlouvě 
pro lokalitu ,,Vinice“ uzavíraného mezi 
městem Úvaly a několika vlastníky (fy-
zickými i právnickými osobami).  Do-
datek č. 3 je uzavírán s ohledem na 

skutečnost, že na základě projednání 
se stavebním správním orgánem, do-
tčenými orgány je nutno zapracovat 
několik odchylek od původního staveb-
ně-technického řešení oblasti „Vinice“ 
v rámci koordinačních a situačních vý-
kresů včetně úpravy souhrnné technic-
ké zprávy (vypuštění výstavby přívodu 
plynu a problematika realizace optické 
sítě). Sjednaný rámec smlouvy včetně 
práv a povinností smluvních stran zů-
stává jinak nezměněn.

Zastupitelé udělili ocenění „Junior 
města Úvaly 2024“ Ondřeji Skalickému 
za vynikající výsledky v oblasti sportu  
a reprezentaci města Úvaly. Ondřej 
Skalický se věnuje šipkám, aktuálně fi-
guruje v žákovském žebříčku České šip-
kové asociace na prvním místě a stejné 
místo zaujímá i v žákovsko-juniorském 
žebříčku. Celosvětově figuruje na  
32. místě a ve východoevropském žeb-
říčku je na 15. místě. Pokud to pravidla 
dovolují, hraje i s dospělými šipkaři, ak-
tuálně je na 62. místě v žebříčku kate-
gorie mužů České šipkové organizace. 

Zastupitelka Petra Fuxová informovala 
přítomné o stavu úvalského školství.  
V úvalských mateřských školách je v 11 
třídách aktuálně umístěno 275 dětí (5 
s individuálním vzděláváním a 3 děti 
vyžadující podporu asistenta). Pedago-
gický sbor v rámci mateřských škol je 
plně obsazen. Úvalský MDDM uspořá-
dal přes léto celkem 18 příměstských 
táborů, kterých se zúčastnilo 454 dětí. 
Počet pracovníků „domečku“ je 73  
a celková obsazenost kroužků pro le-
tošní rok je neuvěřitelných 1153 dětí. 
Budovu „Pětašedesátky“ využívá v sou-
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časnosti 543 dětí. Za 590 dětí dostává 
MDDM státní příspěvek. Základní škola 
– Svazková škola Povýmolí má nyní 35 
žáků, z toho 17 v prvním ročníku, 9 ve 
druhém a 9 ve třetím ročníku. Provoz 
zajištují tři pedagogové, jeden asistent 
a dvě vychovatelky. V úvalské základní 
škole je v letošním školním roce v pěti 
prvních třídách 111 žáků, v devátém 
ročníku je 74 žáků. Celkem úvalskou 
základní školu navštěvuje 915 žáků, 
103 padagogických pracovníků a 25 
asistentů.

Závěrem si vzal slovo pan zastupitel 
Tomáš Leier, který oznámil, že plánuje 
k 30.11.2024 z rodinných a pracovních 
důvodů rezignovat na post zastupitele 
města Úvaly a současně na post před-
sedy kontrolního výboru. Podle infor-
mací pana Leiera by na zastupitelský 
post měla nastoupit Ing. Martina Jaklo-

vá, MBA, DiS. Zastupitelé vzali na vědo-
mí tuto informaci a zároveň zvolili do 
čela kontrolního výboru zastupitele Bc. 
Miloše Ulricha, který nominaci přijal. 

Připomínky zastupitelů se týkaly kon-
krétních nominací na ocenění Juniora 
města Úvaly. Dále zazněl dotaz na vy-
hodnocení výzvy „10.000 kroků“, do 
které se město Úvaly v říjnu zapojilo. 
Starostka města rovněž informovala 
o skutečnosti, že město Úvaly vyhrálo 
v soutěži Adapterra Awards 2024 na 
základě výběru odborné poroty v kate-
gorii „Sídla“ se svým projektem „Kom-
pletní zelená proměna města Úvaly“.  
Město v této souvislosti získalo finanč-
ní odměnu ve výši 50 tis. Kč. Starostka 
poděkovala všem, kteří stáli u zrodu 
tohoto projektu a dále se na jeho rea-
lizaci podílejí.

Připomínky ze strany občanů tentokrát 
nezazněly žádné. 

Link na jednání úvalského zastupitel-
stva dne 7. 11. 2024 – scan QR kód

 
Délka jednání: 1 hod.

●  Marek�Mahdal,� 
člen redakční rady Života Úval
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ADAPTERRA�AWARDS�2024�
a až do dnešního dne se podílejí na 
jeho realizaci. Je skvělé, že se naše 
město dostalo do pozice, kdy může 
sloužit jako inspirace a příklad dobré 
praxe pro ostatní radnice.

Z této soutěže si kromě pocitu, že měs-
to rozvíjíme správným směrem, odná-
šíme také odměnu 50.000,- Kč, která 
bude využita na další rozvoj a údržbu 
zeleně našeho města.

Ještě jednou moc děkuji všem, kteří vě-
nují svůj čas a energii tomu, abychom 
naše město stále uchovali jako město 
v zeleni.

●  Markéta�Rydvalová,  
starostka města

Sídla. Toto vítězství je o to cennější, že 
jsme porazili takové soupeře, jakými je 
třeba město Litomyšl, matador tohoto 
„oboru“.

Ráda bych tímto poděkovala všem, 
kteří stáli u zrodu tohoto projektu  

Projekt „Kompletní zelená proměna 
města Úvaly“ získal hlavní cenu odbor-
né poroty Adapterra Awards 2024.

Před nějakým časem jste možná za-
registrovali na FCB města výzvu týka-
jící se hlasování v soutěži Adapterra 
Awards 2024 v souvislosti s projektem 
„Kompletní zelená proměna města 
Úvaly“.

Úsilí, které předchozí vedení města 
společně s ateliérem Šteflovi a dalšími 
věnovali přípravě a realizaci projektu  
a na které jsme před dvěma lety navá-
zali, se vyplatilo!!!

Odborná porota vybrala naše město 
jako vítěze této soutěže v kategorii 

PODĚKOVÁNÍ
Vedení města Úvaly děkuje rodině Bře-
zinových, která městu darovala vánoč-
ní strom. 

Současně patří poděkování panu Jiřímu 
Hovorkovi za bezplatné zajištění jeho 
přepravy a osazení na místo.

●  Vedení�města

PROVOZ�MĚSTSKÉHO�ÚŘADU�
ÚVALY�V�ZÁVĚRU�ROKU�
19. 12. 2024  čtvrtek    v provozu pouze podatelna v hlavní budově 7:30 – 15:30 hod.

20. 12. 2024  pátek      v provozu pouze podatelna v hlavní budově 7:30 – 14:00 hod.

23. 12. 2024  pondělí   v provozu pouze podatelna v hlavní budově 7:30 – 14:00 hod.

27. 12. 2024  pátek      v provozu pouze podatelna v hlavní budově 7:30 – 14:00 hod.

30. 12. 2024  pondělí   úřední den 7:30 – 12:00   13:00 – 18:00 hod.

31. 12. 2024  úterý       v provozu pouze podatelna v hlavní budově 7:30 – 12:00 hod.

Pokladna naposledy otevřena 18. 12. 2024 ve středu 7:30 – 12:00   13:00 – 17:00 hod.

Děkujeme za pochopení
●  Vedení�města
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17.�LISTOPAD�V�ÚVALECH�
Pravda, svíček není tolik jako v Praze 
na Národní třídě, ale jejich počet každý 
rok stoupá. 

Děkujeme, že jste přišli.

●  Miloš�Ulrich,� 
zastupitel a předseda  

MO TOP 09 Úvaly

17. listopad je den připomenutí si od-
vahy studentů i obyčejných lidí posta-
vit se zlu a nesvobodě. 

Proto jsme letos, stejně jako každý 
rok, vytvořili symbolické pietní místo  
k událostem 17. listopadu 1939 a 1989, 
abychom si i my v Úvalech mohli v ti-
chosti připomenout činy těch, kterým 
vděčíme za svobodu a demokracii. 

PIETNÍ�AKTY�V�ÚVALECH
Ve středu 23. října proběhl na náměstí Arnošta z Pardubic slav-
nostní pietní akt u příležitosti státního svátku Dne vzniku samo-
statného československého státu, který si každoročně připomíná-
me 28. října.

V pondělí 11. listopadu jsme si připomněli Den válečných veterá-
nů.

●  Vedení�města
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INFORMACE�O�PŘEČÍSLOVÁNÍ�
AUTOBUSOVÉ�LINKY�423
Od 1.12.2024 dochází k přečíslování autobusové linky 423, nově 823.

Trasa linky zůstává při starém, Jirny – Škvorec – Úvaly – Doubravčice.

●  Odbor�investic�a�dopravy

VÁNOCE 2024
MUDR. KARÁSKOVÁ

 23. 12.   12:00 – 16:00
 27. 12.   DOVOLENÁ
 30. 12.   12:00 – 17:00
 31. 12.   DOVOLENÁ

PŘEJEME�VÁM�PŘÍJEMNÉ�PROŽITÍ� 
VÁNOČNÍCH�SVÁTKŮ�A�V�ROCE�2025� 
PEVNÉ�ZDRAVÍ�A�MNOHO�OSOBNÍCH� 

I�PRACOVNÍCH�ÚSPĚCHŮ.

ŽIVOT ÚVAL 12/20246

Autobusy

Od 1. 12. 2024 bude zkušebně rozšířen 
nástup všemi dveřmi na lince
823 (původně 423) Jirny – Úvaly – Škvo-
rec – Doubravčice
823 1 spoj v pracovní dny večer do 
Škvorce jede nově variantou trasy přes 
Úvaly, OC Pražská.

Železnice

K celostátnímu termínu změn jízdních 
řádů 15. prosince 2024 dochází k vý-
raznějším změnám vlakových linek PID 
v Praze i ve Středočeském kraji. Nejvý-
raznější změnou projdou vlakové linky 
na tratích Praha – Český Brod – Kolín 
a Praha – Lysá nad Labem – Milovice / 
Nymburk.

Na trase Praha – Kolín – Kutná Hora 
dochází k celkové změně konceptu 
dopravy. Zastávková linka S1 bude ve 
špičkách pracovních dnů zkrácena do 
trasy Praha – Poříčany a místo ní bude 
v úseku Poříčany – Kolín zastavovat po-
sílená spěšná linka R41 Praha – Kutná 
Hora, která bude nově provozována  
v intervalu 30 minut ve špičkách pra-
covních dní (v úseku Kolín – Kutná Hora 
v intervalu 60 minut) a budou na ni na-
sazeny nové elektrické jednotky Regi-
oPanter s kapacitou 230 míst k sezení.

Linka S7 už nepojede v úseku Praha hl. 
n. – Český Brod a místo ní bude posíle-
na linka S1 v úseku Praha Masarykovo 
nádraží – Český Brod. Provoz zkrácené 
linky S7 bude totiž i nadále výrazně 
ovlivněn výlukovou činností v úseku 

ZMĚNY�V�HROMADNÉ�DOPRAVĚ
Karlštejn – Beroun a na výtoňském že-
lezničním mostě.

Co je nového na trati 011 Praha – Po-
říčany – Kolín

• Nasazení nových elektrických jedno-
tek řady 640.2 „RegioPanter“ na linku 
R41 (vybrané spoje i na lince S1).

• Změna konceptu spěšných vlaků linky 
R41 Praha – Kolín (– Kutná Hora), kte-
ré budou v pracovních dnech v období 
přepravních špiček provozovány v in-
tervalu 30 minut.

• U spěšných vlaků linky R41 dochá-
zí ke změně zastavovací politiky, kdy  
v úseku Praha – Poříčany pojedou jako 
zrychlené a v úseku Poříčany – Kolín 
budou zastavovat (až na několik vý-
jimek projíždění zastávek Nová Ves 
u Kolína a Tatce u spojů ve směru do 
Prahy) ve všech stanicích a zastávkách, 
kde nahradí linku S1.

• V dopoledních a večerních sedlech 
pracovních dní a o víkendech, kdy linka 
R41 není v provozu, budou vlaky linky 
S1 i nadále vedeny v celé trase Praha 
– Kolín.

• Se změnou konceptu provozu na této 
trati souvisí úprava časových poloh 
spojů linek R41 a S1 – vlaky těchto li-
nek se budou potkávat okolo 00. a 30. 
minuty v železniční stanici Poříčany, 
kde budou spoje těchto linek na sebe 
navazovat.

• Z technologických důvodů bude linka 
S7 zkrácena do trasy Praha hl. n. – Be-
roun a ve špičkách pracovních dní už 

nebude jezdit jako přímá z Českého 
Brodu; mezi Českým Brodem a Pra-
hou linku S7 nahradí posílená linka S1  
a všechny její spoje budou trasovány 
na Masarykovo nádraží.

Nová vlaková linka S61 vyjede poz-
ději a v jiné trase

Předpokládaný start nové vlakové lin-
ky S61, plánovaný k celostátní změně 
jízdních řádů 15. prosince 2024, bude 
odložen cca o 3,5 měsíce z důvodu 
pozdního dodání nových elektrických 
jednotek výrobcem Pesa. Z důvodu 
nerealizace nových železničních zastá-
vek v Praze 14 navíc pojede linka S61  
v jiné trase a posílí tak vytížený úsek na 
hlavní koridorové trati mezi pražským 
Hlavním nádražím, Libní, Běchovicemi 
a Úvaly. Z důvodu nedodání souprav 
bylo s dopravcem RegioJet dohodnu-
to posunutí zahájení provozu nových 
vlaků i celé linky S61 na konec března 
2025.

Do doby, než budou nové zastávky na 
Praze 14 vybudovány, tedy pojede lin-
ka S61 v trase Praha hlavní nádraží – 
Praha-Libeň – Praha-Kyje – Praha-Dolní 
Počernice – Praha-Běchovice – Praha-
-Běchovice střed – Praha-Klánovice – 
Úvaly. Linka bude v provozu ve všední 
dny v intervalu 30 minut ve špičkách 
a 60 minut mimo špičky, o víkendech 
bude jezdit každou hodinu a z hlavního 
nádraží dojede až do Vršovic.

●  S�využitím�informací�PID� 
sestavil�Josef�Štěpánovský

PODĚKOVÁNÍ
Všem�obětavým�pracovnicím�MěÚ,�pečovatelkám,�paní�starostce�a�paní� 
tajemnici�patří�od�seniorů�z�DPS�i�příchozích�na�akce.�Jsou�velmi�potěšeni� 

za�pěkné�programy�a�pohoštění�při�setkání�a�osobní�přístup� 
k�návštěvníkům.�Přání�krásných�Vánoc�a�mnoho�zdraví�do�roku�2025� 

od�seniorů,�kteří�se�spontánně�k�oznámení�přidávají.
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V pondělí navečer státního svátku  
28. 10. 2024 pozval Spolek pro odha-
lení pomníku odboje k odhalení dvou 
pamětních desek se jmény českoslo-
venských legionářů, kteří měli vztah  
k Úvalům. 

Desky z ocelového plechu corten byly 
odhaleny na zdi terasy hotelu Budka 
ve vlastnictví města Úvaly v Jiráskově 
ulici za přítomnosti plk. ing. Roberta 
Speychala, ředitele odboru pro válečné 
veterány a válečné hroby Ministerstva 
obrany, zástupců Československé obce 
legionářské se zasvěceným proslovem 
ing. Zdeňka Jany, člena republikové 
rady Československé obce legionářské. 
Čestnou stráž drželi legionáři v histo-
rických uniformách, sokolové z Prahy 
Libně a Šestajovic v sokolském kroji  
a úvalští skauti. Desky odhalovali vnuci 
legionářů ing. Jaromír Netušil, ing. Vác-
lav Misárek a pravnučka ing. Marta Šu-
merová. Na závěr se asi 250 účastníků 
pomodlilo Otčenáš pod vedením farář-
ky CČSH Mgr. J. Pokorné, hosté z Prahy 
a starostka Bc. Markéta Rydvalová po-
ložili věnce a všichni přítomní zazpívali 
čs. hymnu.

Desky a slavnostní odhalení připravil 
po několikaletém úsilí Spolek pro po-
stavení pomníku odboje. Hlavní oso-
bou, iniciátorem i realizátorem myš-
lenky je PhDr. Lenka Mandová, která 
pietní akt odhalení moderovala a od-
poví na otázky týkající se vzniku tohoto 
pomníku.

Kde jste čerpala podklady?

Kde bylo nalezeno 103 jmen legioná-
řů? Vycházela jsem z fotografie Jednoty 
Čs. obce legionářské v Úvalech z roku 
1936 ve vlastnictví Jiřího Kejře, kde se 
nachází 38 jmen. Potom nastoupilo de-
tektivní pátrání u vytipovaných rodin.  
A nakonec se mi dostaly do rukou zápi-
sy ze schůzí Svazu protifašistických bo-
jovníků s daty narození, takže kontrola 
v databázi Legie 100 Čs. obce legionář-
ské mezi 130 000 jmény byla snazší.

Vystudovala jste historii, ale stále dál 
pátráte a píšete o klíčových historic-
kých událostech. Proč?

Anabáze čs. legionářů patřila dříve 
mezi zakázaná témata. Už se mi také 
zajídalo poslouchat tvrzení, že Češi 
naposledy bojovali v husitské revoluci  
a snad za třicetileté války. 

Jednak bych chtěla přispět k oživení 

PAMĚTNÍ�DESKY�1.�ODBOJE�Z�LET�1914–1920

historického povědomí Úval, jednak 
chci připomenout politickou úlohu 
legionářů, bez jejichž obětí na zdraví  
a životech bychom svobodný stát Čes-
koslovensko neměli, a také morální po-
selství mužů vlastenců, že proti zlu se 
musí bojovat.
 
Habsburská monarchie nám v roce 
1914 ve vleku vilémovského Němec-
ka nabídla válečnou frontu proti slo-
vanským Srbům a Rusům, následnou 
germanizaci, vězení, šibenice, cenzuru  
a hlad. Proto T. G. Masaryk vyhlásil 6. 7. 
1915 Rakousko-Uhersku ve Švýcarsku 
válku. Jeho diplomatická úsilí zviditel-
nili hlavně čs. legionáři. 103 z nich zde 
bydleli, pracovali, hledali odpočinek, 
někteří se v Úvalech narodili. Zaslouží 
si naši úctu.

Jsou uvedena jména padlých i těch, 
kteří první světovou válku přežili, vrá-
tili se domů a mohli oslavit vznik sa-
mostatné Československé republiky. 
Pamětní desky jsou celorepublikově 
asi dosti unikátní v tom, že nejsou 
uvedeni jen padlí hrdinové, ale všichni 
aktivní účastníci?

Při několikaleté práci hledání a bádání 
mě překvapilo nejen jejich vlastenectví 
a odvaha, ale jejich kvalifikace, všich-
ni byli vyučení, všichni měli povědomí  
o českých dějinách. Převzali sokolské 
tradice, tykali si, zachovávali dobro-
volnou kázeň a disciplínu. Vždy stavěli 
osud národa nad osud vlastní. 

Letos jsem dokončila 4 knihy o protina-
cistickém odboji v okrese Český Brod /
pozn. redakce: knihy čekají na vydání/, 
a hleďme, v archívech jsem našla zná-
má jména legionářů. A to už byli páno-
vé více než středního věku. 

Připomínáme 103 jmen. Ti, kdo vstou-
pili do dobrovolnické armády do 
28. 10. 1918 a bojovali ve Francii, Srb-
sku, Rusku a Itálii se nazývali dobrovol-
ci, nyní legionáři. 

22 úvalských mužů, zajatých v Itálii, 
tvořilo část z 60 000 čs. domobranecké 
armády. Podle zákona se jedná o do-
mobrance.

Na odhalení pamětních desek jste avi-
zovala odhalení dalších pamětních de-
sek tzv. druhého odboje na 5.5.2025. 
Pokračuje veřejná sbírka pro financo-
vání?

Celkové náklady činí 65 000 Kč a byly 
zaplaceny z darů úvalských občanů 
včetně několika vnuček legionářů, 
mých přítelkyň z Čech a Moravy a hlav-
ně z dotačního fondu hejtmanky Stře-
dočeského kraje Petry Peckové ve výši 
50 000 Kč. 

Sbírka pokračuje. Nyní sbíráme peníze 
na desky se jmény protinacistických 
odbojářů, bojovníků v Květnovém po-
vstání 1945 a protikomunistického od-
boje. Děkujeme za každou částku. 

Číslo transparentního účtu je 
7614387002/5500. Více informací na-
jdete na www.uvaly.cz/spolek-pro-po-
mnik. 

Dvě další desky budeme s ing. Vladisla-
vem Procházkou odhalovat 5. května 
2025 od 17,30 hod. opět pod hotelem 
Budka.

●  Za�rozhovor�děkuje�Lukáš�Rubeš,
autorem�fotografií�je� 

ing.�Vladislav�Procházka

Čestná stráž u pamětních desek 1. odboje
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… podzim se konečně dostavil a vy-
barvil. Nádherně vykreslené jednot-
livé lístky na lichozpeřeném letorostu 
má strom, který se jmenuje svitel lat-
natý a roste na dvoře „65“, má plody 
jako lampionky – tobolky s černými vel-
mi tvrdými kulovitými semeny. Děti je 
na schodech sbírají. Jinde ještě jsou zá-
hony u městských domů v plném květu 
a platí to i o rodinné růžové zahradě na 
počátku Smetanovy ulice.

… 19. 10. bylo možno navštívit vý-
lov Horního úvalského rybníka  
a zakoupit si čerstvou rybu, byli tam 
pěkní mackové a také drobní línci  
a ti chutnají moc dobře na másle. Ji-
nak přihlížející se podivili, kolik je 
bahna ve vypuštěném rybníku, a vy-
zvídali, jak často se má rybník čistit. 
Chata rybářů je stále nedokončená. 

… stavba hřiště u koupaliště spěje do 
finále a rýsují se možnosti pro mnoho 
sportovních a rekreačních aktivit.

VŠIMLI�JSME�SI,�ŽE�…
… na střeše domu seniorů se insta-
luje na 4 desítky solárních pane-
lů, bude zajímavé se dozvědět, jaký 
přínos alternativní energie bude. 

… 25. 10. proběhl úklid parkoviště 
u nádraží a nové značení pro parková-
ní, které dříve divoce využívané před-
stavovalo problémy pro vyjíždění prv-
ních parkujících, se dalo do pořádku. 
Policie často dříve řešila prohřešky.

… 26. 10. farmářské trhy budou už jen  
v sobotu do doby, kdy bude co prodá-
vat a dokud nebude mrznout.

… 28. 10. Lenka Mandová za Spolek pro 
postavení pomníku odboje odhalila 
v podvečerních hodinách pamětní 
desky věnované prvnímu odboji – le-
gionářům ... velmi důstojná akce hojně 
navštívená – viz samostatný článek.

… 30. 10. slaví leckdo Hallo-
ween a někteří úvalští podnikate-
lé se na to připravili i výzdobou. 

… 11. 11. foto poslal pan Jan Angelov-
-Janev, jako iniciátor piety – vzpomínka 
na válečné veterány, oběti a padlé  
v konfliktech u pomníku na náměs-
tí – posléze přešli k deskám legionářů 
u hotelu Budka.“ Akce to byla duchem 
dobrovolná a veřejnosti dopředu nea-
vizovaná, nemůže jako organizátor ga-
rantovat realizaci. Dobrovolníků (úval-
ských) z okruhu známých je jen několik, 
což znamená, podmiňuje flexibilitu 
akce. Vlevo u pomníku ruský legionář, 

přičemž se tentokrát do role situoval 
Ing. Jiří Šauer, který je  občanem Úval 
a vpravo já v uniformě francouzského 
legionáře…“ píše pan Angelov.

13. 11. v poledne první snížek, který 
posléze houstne, ale nedrží.

… senioři se po přečtení příspěvku 
pana místostarosty ozývají s obavami, 
že Senior Taxi skončí. Je pravda, že se 
musí vyhodnotit využívanost služby  
a provozující firma se vyjádří, zda se jí 
provoz dotované služby vyplácí. Patrně 
se čtenáři dočkají zprávy z města, jak 
to v příštím roce dopadne. 

… pošta funguje ve dvoře v Riegerově 
docela dobře, lidé už nebloudí, mají 
směrovky všude, jen parkování dělá 
občas velké problémy. Někdy to sku-
tečně řidiči přehánějí, lze pochopit, že 
míst pro návštěvníky je asi 5, dvě pro 
invalidy, což je nutné a někdy nere-
spektované.

… nikdo není ochoten se účastnit do-
kumentování z okrajů města, abychom 
všichni věděli, jak se žije v celém měs-
tě, už ani sociální sítě nic moc.

... sekvojovec má 5 let a sametová 35. 
Zase se u živé Kroniky města sešli čle-
nové ZK a vzpomínali.

●  Informace�nasává�
a�předává�Alena�Janurová
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ciální ocenění za inovativní přístup  
v technikách videa a animace. Ocenění 
bylo uděleno na prestižní soutěži pro 
mládež Kraťas, kam bylo přihlášeno 
celkem 77 snímků a kde kroužek obdr-
žel cenu za kreativní a neotřelý způsob, 
jakým členové prezentují své nápady. 
Slavnostní převzetí ocenění proběhlo 
2. listopadu 2024 v Kině Pilotů.

Oceněný film mohli diváci poprvé vidět 
na červnové výstavě „Oheň“ v galerii 
MDDM. Film je nyní dostupný i online 
– zájemci jej mohou zhlédnout na na-
šem YouTube kanálu MDDM Úvaly a na 
stránkách soutěže Kraťas. Gratulujeme 
všem účastníkům a přejeme jim mno-
ho dalších kreativních úspěchů.

Vyhodnocení podzimní soutěže „Náš 
les“

V tradiční říjnové tvořivé soutěži MDDM 
na téma „Náš les“ se letos opět zapojily 
třídy z MŠ Úvaly, ZŠ Úvaly i jednotliví 
soutěžící. Všem účastníkům patří velké 
poděkování za jejich originální a nápa-
ditá díla. Na naší předzahrádce nyní 
můžete obdivovat sovy, ježka a další 
drobná zvířátka, která skvěle doplňují 
atmosféru lesa. Mezi pařezy vyrostly 
nádherné houby a okna zdobí věnec 
s oříšky pro veverku, společně s portré-
tem srnečka vytvořeným z podzimního 
listí.

Výstavu si mohou prohlédnout všichni 
kolemjdoucí, protože je umístěna před 
budovou MDDM na adrese V. Nováka 
372, Úvaly.

Děkujeme nejen dětem za jejich krea-
tivitu a zapojení, zvláštní poděkování 
patří pedagogům za jejich podporu. 
Výběr nejlepších výtvorů byl nesmírně 
náročný, protože každé dílo bylo jedi-
nečné. Každý účastník si zasloužil od-
měnu. 

Umístění skupinových prací: 
do 6 let
1. Sovičky
2. Koníci
3. Žirafky

od 7 do 12 let:
1. ZŠ Úvaly 2.A a 5. odd. 
 školní družina
2. ZŠ Úvaly 12. odd. školní družina
 
Jednotlivci:
do 6 let 
1. Filip Richter

od 7 do 12 let
1. Eduard a Adam Keblůškovi
2. Eliška Hladíková
3. Barbora Černá

●  Za�MDDM�Iva�Fíková

ZPRÁVY�Z�MDDM  
Trocha statistiky: MDDM Úvaly přiví-
tal do kroužků přes 1200 účastníků

Městský dům dětí a mládeže zahájil 
nový školní rok s rekordním počtem 
dětí a mládeže zapojených do volnoča-
sových aktivit. Celkem kroužky navště-
vuje 1210 účastníků, což je skvělá zprá-
va jak pro organizaci, tak pro rodiny  
v našem městě. 

Aktivity probíhají jak v domečku 
MDDM, V. Nováka 372, kde se týdně 
vystřídá 576 účastníků, tak ve Volno-
časovém centru v Riegerově 65, kam 
pravidelně dochází 568 zájemců. Dal-
ších 66 dětí pak navštěvuje kroužky  
v sokolovně. 

MDDM získává finanční podporu od 
Ministerstva školství, mládeže a tělo-
výchovy (MŠMT) na děti školního věku, 
které pravidelně navštěvují naše krouž-
ky v rozsahu maximálně 3 hodin týdně, 
což v současné době představuje 592 
účastníků. Naše organizace se snaží 
pokrýt náklady na aktivity školních dětí 
nad stanovený limit hodin a také pro 
mladší děti a starší věkovou skupinu  
z dalších zdrojů, což je vždy velká a ná-
ročná výzva. V loňském roce jsme při-
pravili navíc celkem 92 akcí, do kterých 
se zapojilo přes 6 tis. účastníků. Moc 
nás těší váš zájem.

Tvorba videa a animace z MDDM 
získala speciální ocenění v soutěži 
Kraťas

Kroužek Tvorba videa a animace, pod 
vedením Davida Fuxy, obdržel spe-
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PODZIMNÍ�PRÁZDNINY�V�MDDM�ÚVALY
V průběhu podzimních prázdnin a ře-
ditelského volna ZŠ Úvaly jsme pro děti 
připravili zajímavý program. 

Navštívili jsme Heroes park Praha, La-
zer Fun, Majaland a Chvalský zámek. 
Děti i lektoři si výlety skvěle užili. Tak 
zase příště!

●  Kolektiv�MDDM�Úvaly
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NEDĚLE 22. 12. 2024 od 18 hod. 
Farní kostel Panny Marie (Zvěstování páně) Úvaly 

koncert duchovní hudby

ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ
HEJ MISTŘE!
OD JAKUBA JANA RYBY

Účinkují
Pěvecký sbor Smetana Kladno
Smíšený  pěvecký sbor Buštěhrad
Občané Úval a okolí
Varhany a smyčcové kvarteto

Dirigent  Jakub Novák, koncertní mistr 
Symfonického orchestru Českého rozhlasu

vstupné dobrovolné

inzerce_a5_uvaly_2024.indd   24inzerce_a5_uvaly_2024.indd   24 11.11.2024   12:03:5211.11.2024   12:03:52

LÍSTKY�Z�KALENDÁŘE�KULTURNĚ� 
SPOLEČENSKÝCH�AKCÍ�MĚSTA
Koncert k výročí republiky

Komise pro kulturu Rady města Úvaly 
pozvala a 20. října starostka Markéta 
Rydvalová koncert v DPS uvedla. Zdů-
raznila kromě jiného, že každý se má 
nejen zeptat města, co pro občana 
dělá, ale i co sám může pro město lidi 
kolem sebe udělat sám. K tomu, že to 
můžeme udělat, nám pomohly oběti 
všech konfliktů, které se naší země do-
tkly. Výročí vzniku republiky bylo připo-
mínkou, že rok 1918 byl pro naše před-
ky prvním hmatatelným vítězstvím, 
které si nesměli nechat vzít. Pocta 
provedením Podzimního koncertu byla 
vskutku pro Úvaly impozantní.  Stře-

které pan Hutka připravil program se-
stavený částečně ze známých skladeb 
ze 70. let, zazněla i ikonická Náměšť 
a píseň Havlíčku Havle. Nechyběly ale 
ani současné texty, které připomínaly 
aktuální i starší události české historie. 
Vše, jak je u pana Hutky zvykem, pro-
pojovaly komentáře podávané s jeho 
typickým humorem. Na úplný závěr 
koncertu zazněla na přání jedna z prv-
ních písní Jaroslava Hutky „Slunečnice“. 

Byl to příjemný večer. Několik diváků si 
ještě po koncertu šlo s panem Hutkou 
popovídat.

●  Alena�Janurová

dočeský pěvecký sbor, sólisté a část 
sboru Pražských pěvců za doprovodu 
členů Černošické komorní filharmonie 
nadchl Dvořákovou Lužanskou mší. Di-
rigentem byl Stanislav Mistr.
Mezi lístky v kalendáři si mohl leckdo 
najít svou akci, o které píší Mámy v Úva-
lech, na plakátech zvali MDDM a skauti. 
Samozřejmě odhalení pamětní desky 
a předchozí oslava výročí republiky u 
pomníku na náměstí a následná pieta 
11. 11. tamtéž (viz samostatné zmínky 
a články). Obyvatele určitě zaujala pá-
teční cimbálová muzika o svatomartin-
ském víkendu na Dobrým místě, dobrá 
muzika a vypečená husička v dalších 
patří také ke kultuře města. Hospůdka 
na hřišti zase pozvala 50 let trvání osla-
vující skupinu Sonus a zábavu s tancem 
a zpěvem měl také někdo zaškrtnutou.

Stejně jako před pěti lety v souvislos-
ti s výročím sametové revoluce v roce 
1989 v Úvalech vystoupil jeden z prota-
gonistů tehdejšího dění, písničkář Jaro-
slav Hutka. Přišlo přibližně 35 diváků, 
většinou střední a starší generace, pro 
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láska k nám, že Bůh poslal na svět své-
ho jediného Syna, abychom skrze něho 
měli život. 

VÁNOČNÍ�ZAMYŠLENÍ
Před námi  se otevírá jeden z velkých 
křesťanských svátků, Vánoce. Tradičně 
je spojován s narozením Ježíše Krista. 
Pro mnoho lidí je to svátek, na který se 
opravdu těší. Věřící v tomto čase pro-
žívají tyto svátky duchovně. Další lidé 
se možná zdají přístupnější pro zvěst 
evangelia. Jiným naopak náboženství 
v tento čas nic neříká. Dokonce někte-
ří o Vánocích mohou zažívat pocit sa-
moty. Další se snaží předhonit druhé  
v dárcích, podnikají nekonečné nákupy, 
nebo je Vánoce nezajímají.

Jak je to s námi křesťany o těchto svát-
cích? Jistě je nechceme přijmout mate-
rialisticky. V Bibli máme zvěst o naroze-
ní Spasitele, o naplnění starozákonních 
zaslíbení o Mesiáši, jak uvádí první Ja-
nova epištola 4,9: V tom se ukázala Boží 

To je ona vánoční dobrá zpráva, která 
by nás neměla zajímat jen o  Vánocích, 
ale po celý rok a vlastně by měla pro-
nikat celým naším životem. V tomto 
smyslu máme  jako křesťané neustále 
oslavovat příchod Krista na tento svět. 
Nenechme se zatáhnout do konzum-
ního víru a oslavujme narození Boží-
ho Syna tím, že budeme šířit dobrou 
zprávu o Jeho lásce k nám a  poselství 
pokoje mezi lidmi. A nepropadejme po-
citu samoty,  vždyť nejsme sami, máme 
přece Hospodina, našeho Boha, Otce  
a pastýře, který z lásky k nám poslal 
svého Syna, Ježíše Krista pro naši spásu. 

●  �Mgr.�Jitka�Pokorná,� 
farářka CČSH v Úvalech
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Nezbývá než informaci, kterou každý 
najde na wikipedii, doplnit o osobní 
otázky, takříkajíc na tělo: 

AJ: Budou hned dvě – jak jste se dostal  
k hudbě a kdy jste se ocitl v Úvalech? 

SM: Maminka mě přihlásila ve Vimper-
ku, kde jsem se narodil, do houslí. Já 
jsem tam po první hodině chtěl zase, 
protože  mi tam dal pan učitel bonbón. 
Maminka pro to vrzání pochopení moc 
neměla, říkala: „Až půjdeš zase cvičit, 
tak nezapomeň zavřít dveře.“ Pan uči-
tel byl přísný, bonbóny přestaly a začly 
„buráky”, nepříjemné dloubnutí do zá-
tylku. Jeden „burák” byl zvlášť výživný, 
když mi namaloval do sešitu, jak ne-
mám tahat smyčcem, a já nedával pozor  
a doma jsem se to přesně podle ob-
rázku naučil... Na gymnáziu jsem měl  
kapelu a psal pro ni písničky. Na fakul-
tě jsem také ještě hrál na housle, což 
školní časopis z gymplu okomentoval, 
že slavný rocker Standa Mistr „skončil” 
jako primáš cimbálovky. Vlastně celý ži-
vot odbíhám od klasiky k popu a zase 
zpátky, jedno mi dává odpočinout si od 
druhého. 

Do Úval jsme se přistěhovali před tři-
nácti lety za lepším vzduchem, než ve 
vršovickém „ďolíčku“, a kvůli blízkosti 
dědečků a babiček našich dětí. A když 
jsem se dozvěděl, že úvalský sbor Chris-

STANISLAV�MISTR
Sotva spolu s medailonkem v Životě Úval 
vyjde zmínka a fotografie z úspěšného 
koncertu Středočeského pěveckého sbo-
ru, už se chystá jeho sbormistr Stanislav 
Mistr, občan Úval, na koncert s příhod-
ným názvem VÁNOČNÍ POHLEDNICE. Je 
tudíž nasnadě medailonek umístit právě 
do prosincového čísla.
 
Stanislav Mistr (* 18. ledna 1962 Vim-
perk) je český hudebník, pěvec, písnič-
kář, dirigent a učitel. Studoval na Pe-
dagogické fakultě Univerzity Karlovy 
klasický zpěv u prof. Dagmar Součko-
vé a sbormistrovství u prof. Lubomíra 
Mátla. V roce 1992 založil smíšený sbor 
Pražští pěvci, se kterým se věnuje pre-
miérám soudobých skladeb.Výrazným 
rysem práce Pražských pěvců je inten-
zivní hlasová příprava, která rozšiřuje 
dynamické a výrazové možnosti ko-
morního sboru. ¨

ti končí, založil jsem s jeho vedoucím Ví-
tězslavem Pokorným nový, Středočeský 
pěvecký sbor. Vítek Pokorný je předse-
dou našeho spolku a jsem mu vděčný 
za všemožnou podporu.

AJ: Celá rodina je hudebně nadaná, děti 
však mají dvoje geny, kde lze převzít 
schopnosti. Vaše manželka … je také vy-
nikající zpěvačka a hudebnice. Můžeme 
proniknout i do vaší rodiny? 

SM: Moje Šárka je skvělá sbormistryně 
dětského sboru Paleček. Za chvíli mě 
“dohoní” počtem prvních cen v meziná-
rodních soutěžích. Já jich mám s Praž-
skými pěvci sedm, ale Šárka je mladší... 
Starší dcera Eliška, studentka sólového 
zpěvu na hudebním gymnáziu, vyhrála 
v Praze hudební olympiádu a v celo-
světovém kole na Kypru získala stříbro. 
Taky skládá, Paleček už zpívá její sklad-
by. Mladší Marianka zpívá v Palečku, 
kde je velkou oporou altu, má silný hlas 
po mamince.
 
AJ: Jakému povolání se věnujete? Je vlast-
ně i vaším celoživotním posláním hudba? 

SM: Asi jsem se pro hudbu narodil.  
V osmnácti jsem se začal učit techniku 
zpěvu a byl pak sólistou Komorní ope-
ry Praha. S Pražským filharmonickým 
sborem se podíval do světa a zažil, jak 
hudbu dělají slavní dirigenti. Také mě 
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V�NAŠÍ�ŠKOLCE�JSME�
UŽ�PARTA�KAMARÁDŮ!
Začátek školního roku je již úspěšně za námi a zvládli jsme 
společně i adaptační období. Zvykání na nové prostředí, když 
na chvíli chybí maminka nebo tatínek, není někdy pro děti 
snadné. Ale děti to za podpory svých učitelek i kamarádů 
zvládly skvěle, a teď jsme už všichni jedna velká prima par-
ta! Naše třídy se staly místem radosti, smíchu a kamarádství, 
kde se učíme, tvoříme a zažíváme různá dobrodružství. Je 
jich tolik, že se nám sem nevejdou, ale nějakými momenty 
se pochlubíme.

Jedním z takových dopole-
dní bylo setkání s lektorem 
z Malé technické univer-
zity, který nám představil 
program „Stavitel města.“ 
Děti se na chvíli proměnily 
v malé kartografy a stavi-
tele. Naučily se o různých 
mapách a objevovaly, jak se  
v nich orientovat. Dokonce 
se pokoušely zakreslit své 
vlastní mapy! Při procház-
ce městem jsme si povídali  
o stavbách a jejich významu, 
a na závěr si děti postavily 
své vlastní město! 

V září se děti z naší školky zúčastnily tvořivé soutěže MDDM 
Úvaly na téma „Náš les.“ S nadšením tvořily a jejich kreativní 
práce byly oceněny krásnými cenami. Měli jsme velkou ra-
dost z úspěchu našich malých umělců, kteří ukázali, že jim 
příroda není lhostejná a že dokáží vytvořit úžasná díla. 

baví zpívat a dirigovat zároveň, asi nej-
těžší bylo Verdiho Requiem, kdy jsem 
stál třetinu koncertu jako sólista  zády 
k orchestru, a přesto podle mě hráli... 
Krom toho učím na gymnáziu hudeb-
ní výchovu, zavedl jsem hru na kytaru  
a každý rok tam mám 170 kytaristů.  
Zpívám také v souboru Ensemble Ine-
gal.

AJ: Máte zvláštní přístup k výchově bu-
doucích pěvců? Vaše zkoušky v sálku DPS 
se zdají být velmi náročné. 

SM: Pěveckých technik je více, většinou 
jsou stylem „představ si, že”, a ne vždy 
si žák s učitelem hladce porozumí. Moje 
technika je postavená na mírných pohy-
bech těla a protahování, které po čase 
zvnitřní a hlas dělá, co má, i bez toho. 
Po hodině vás nebolí v krku, ale spíš 
trochu nohy... A jde to docela rychle 
dopředu, a doufám, že je to poznat na 
našich členech úvalského Středočeské-
ho pěveckého sboru, někteří už zpívají 

AJ: Z rozhovoru s vámi mi kdysi utkvěla 
jedna věta: „Přijďte si zkusit zazpívat, kaž-
dý má hlas, každý se to může naučit.“  

SM: Je to pravda, každý se může naučit 
zpívat. I ten, který si myslí, že „nechytá 
notu”, je schopen slyšet pár tónů v po-
loze, kde běžně mluví, a když písničku 
položím níže k jejich hlasu, je to hned 
lepší. No a pak se ten rozsah pomalu 
rozšíří nahoru. Proto neváhejte a zaví-
tejte k nám do Středočeského pěvecké-
ho sboru, my vás to naučíme. 

A zveme vás na vánoční koncert do 
DPS 8. 12. v 17:17 hod., kde zazní písně  
z desky Vánoční pohlednice Jiřího Su-
chého a Jiřího Šlitra. A také se těšíme, 
že si s vámi „zpívneme“ koledy. Třeba 
vás to navnadí se k nám přidat.

●  �Ptala�se�Alena�Janurová

na vysoké úrovni. Rádi bychom uvítali 
další členy, kterým předáme svoje zku-
šenosti. Také cvičíme stále nové sklad-
by, což nás rozvíjí ve čtení not. Zkouší-
me v sále DPS v úterý od 18:30.Zkoušky 
našeho sboru jsou zároveň hodinami 
zpěvu, ale techniku učím i individuálně, 
když chce někdo rychleji pokročit. 

AJ: Máte rád Vánoce? 

SM: A kdo nemá? Nejhezčí jsou na nich 
setkání s blízkými, všichni se k sobě 
hezky chovají, pěkně se oblečou k štěd-
rovečerní večeři... U muzikantů jsou Vá-
noce trochu živější, pořád někdo odbí-
há tu na půlnoční mši, tu na Rybovu mši 
vánoční a další koncerty. Pro studenty 
jsem napsal takovou popovou verzi Ry-
bovy mše, vloni jsme ji hráli v Úvalech. 
Studenti ji mají rádi, říkají jí „Mistrov-
ka”, ale já ji poctivě střídám s Rybovou 
mší, musíme přece děti vychovávat i ke 
klasice.

Další nevšední zážitek na nás čekal na Farmě Bláto, kam jsme 
vyrazili s dětmi ze tříd Koníci a Dráčci za programem „Z pastvi-
ny až na stůl.“ Děti zde měly možnost na vlastní oči vidět život 
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na farmě – od dojení 
krav až po výrobu 
mléčných výrobků. 
Naučily se, čím se 
zvířata krmí a jak se  
o ně správně starat. 
Nejveselejším zážit-
kem bylo pro děti 
svezení na traktoru! 

Nedávno se ve třídě 
Berušky konala kou-

zelná vánoční keramická dílna. Každý si z hlíny – s neskuteč-
nou pečlivostí a láskou – vytvořil andílka, kterého daruje jako 
vánoční dárek svým blízkým – nejlepší dárek je přeci ten, kte-
rý vyrobíme a darujeme od srdce.

Podzimní dýňování a halloweenské veselí v naší školce se vel-
mi vydařilo. Celý den byl plný zábavy a tajemné atmosféry. 
Děti si užily módní přehlídku kostýmů, tance s balonky, dla-
bání dýní, tvoření halloweenských dekorací,  spoustu zábav-
ných disciplín a procházku podzimní stezkou v naší zahradě.

●  �Jana�Hájková,�ředitelka MŠ Úvaly

ZPRÁVY�ZE�ZÁKLADKY
Analýza výsledků letošních JPZ

Začátek školního roku už je za námi  
a škola už jede naplno, přesto se ještě 
občas ohlédneme za rokem minulým. 
Na konci září od Cermatu dorazila ana-
lýza výsledků našich žáků u přijímaček 
na SŠ. V češtině dosáhli naši žáci prů-
měrného percentilu 58,4, v matematice 
61, byli tedy nadprůměrní a předstihli 
cca 60 % všech žáků, kteří přijímačky 
dělali. To je pro nás radost i motivace 
k další usilovné práci. I letos už běží 
přípravné semináře, znovu chystáme  
i výjezdový přípravný kemp a věříme, 
že i letošní deváťáci vše zvládnou ke 
své i naší spokojenosti.

CLIL – výuka předmětů v cizím jazyce

Deváťáci se pustili do zajímavých pro-
jektů. V projektu Sopky si osvojili poj-
my v češtině i angličtině, zapojili vý-
tvarné dovednosti a našli také spoustu 
zajímavostí nejen o příčinách, ale  
i o pozitivních a negativních důsledcích 
sopečné činnosti na naší planetě.

V projektu Vesmír využili moderní tech-
nologie, s čímž jim pomohli naši „ajťá-
ci”. Žáci zjistili, že planety mohou simu-
lovat ozoboti, a zaletěli se podívat na 
naši Sluneční soustavu ve VR (virtuální 
realitě). Komentáře k jednotlivým pla-
netám byly opět v angličtině.

Jabkobraní

Začátkem října jsme se již tradičně 

Halloween

Jednou z nejoblíbenějších podzimních 
akcí u nás ve škole je Halloween, který 
pořádá školní parlament. Žáci i učitelé 
dorazí do školy ve strašidelných i ve-
selých kostýmech a celá škola je plná 
strašidel a podivných bytostí. I vyučo-
vání se obvykle trochu promění, pro-
tože taková čarodějnice nebo strašidlo 
přece nemůže dávat jen tak obyčejný 
diktát či příklady z matematiky, že? Na 
všechny pak v poledne čeká speciálně 
vyzdobená školní jídelna i paní kuchař-
ky v kostýmech. A dýně? Ty v jídelně 
jíme ještě celý další týden – přece ne-
budeme plýtvat jídlem. Podobné akce 
nám dávají pocit sounáležitosti a také 
příjemně rozveselí pochmurné pod-
zimní počasí.

účastnili Jabkobraní, pořádaného spol-
kem Jonatán. Zapojilo se mnoho tříd  
1. a 2. stupně, ale i mateřské školy  
a školní družina. Naše budova A se 
pokaždé promění v nádhernou pest-
robarevnou plejádu krásných výtvorů 
v podzimních a jablečných barvách. 
Rok od roku se často náměty a výtvar-
né techniky tvorby opakují, a tak je čím 
dál těžší zaujmout něčím novým a neo-
třelým. Dětem z 5. D se to letos poved-
lo. „Zapomenutá” modelářská sádra 
ve skříni, pohled na magnety, trocha 
fantazie a ejhle, nápad se zrodil. Děti 
vytvořily originální magnetická jablíč-
ka, která slouží nejen jako dekorační 
prvek, ale mají i funkční vlastnost – po-
drží vám cokoliv papírového třeba na 
lednici.

A jak letošní Jablkobraní vnímá Matyl-
da Veselá z 5. D?

Tento rok se naše třída 5.D znovu zú-
častnila soutěže Jabkobraní. Letos jsme 
si připravili magnetická jablíčka. Tvořili 
jsme je následně: Nejprve jsme připravili 
sádru a nalili ji do forem jablek. V dalším 
kroku jsme je obrousili a nazdobili čer-
ným fixem. Když jsme byli hotoví, jablíč-
kům jsme nabarvili stopku a list hnědě  
a zeleně. Po zaschnutí jsme je přelako-
vali. Bylo těžké vše zvládnout, ale poda-
řilo se! Poté, co jsme jablíčka dokončili 
a vystavili, se dostavila se vlna dobrých 
komentářů a reakcí. Jsme rádi, že se ve-
řejnosti naše jablíčka líbila a jsme moc 
šťastní, že jsme se umístili na 1. místě.
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Exkurze do ČTK

Žáci z volitelného předmětu mediální 
výchova se vydali na exkurzi do České 
tiskové kanceláře, kde měli možnost 
nahlédnout do zákulisí tvorby zpráv  
a dozvěděli se, jak vznikají – od první-
ho nápadu až po jejich zveřejnění. Prů-
vodkyní jejich návštěvy byla paní Va-

Celá exkurze byla nejen zajímavým zá-
žitkem, ale i cennou zkušeností, která 
dětem ukázala, co všechno se skrývá za 
každodenním tokem informací, jež se k 
nim dostávají.

●  Tým�ZŠ�Úvaly

šíčková, ředitelka akademie ČTK, která 
je provedla jednotlivými odděleními  
a detailně a zajímavě vysvětlila, jak tato 
významná zpravodajská agentura fun-
guje. Měli rovněž příležitost setkat se 
se šéfeditorem, panem Ptáčkem, který 
se s nimi podělil o zkušenosti z redakč-
ní praxe.
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BUBÁCI�2024�
V neděli 10. 11. proběhla každoroční oblíbená akce pořáda-
ná skautským střediskem zvaná Bubáci. 

Na trase, která začínala a končila u skautských kluboven, na-
vštívili zúčastnění 6 stanovišť se strašidly, kde plnili nejrůz-
nější úkoly. Pokud splnili všechny, dostali v cíli zaslouženou 
odměnu. 

Ačkoli bylo počasí trochu mrazivé, akce se zúčastnilo přes 
sto dětí a mlha jenom přispěla k tajuplné strašidelné atmo-
sféře. Některá osvědčená strašidla zůstala stejná jako minu-
lý rok, byla tu však i nová, neméně úspěšná. 

Celkově, myslím, můžeme říci, že si to i letos užili nejenom 
návštěvníci, ale i všichni duchové, čerti, ohniví muži, kati  
a čarodějky.

●  Za�skauty�
Kuba�Ryšánek

11.�ROČNÍK�DRAKIÁDY�PŘILÁKAL�REKORDNÍ�
POČET�DĚTÍ!
Svítilo sluníčko, bylo příjemné 
teplo, sem tam fouknul větřík. 
Skoro to vypadalo, jako bychom 
si to počasí na nedělní odpoled-
ne objednaly. I když, foukat moh-
lo přece jen o trošku silněji… 

20. 10. 2024 na Slovanech proběhla, 
nebo spíše prolétla, už tradiční Draki-
áda pořádaná spolkem Mámy v Úva-

lech. Program byl jasný. Pobavit se, 
rozhýbat a zkusit něco nového. Na děti 
čekalo několik disciplín, jako byl tradič-
ní skok v pytli, ale třeba i lukostřelba 
či prak. Kromě toho nemohlo chybět 
malování na obličej, fotokoutek pro 
všechny, kteří chtěli mít hezkou vzpo-
mínku. 

Novinkou byla pojízdná kavárnička na-
bízející i horkou čokoládu nebo stánek 
s chutnými palačinkami. A představil 
se i spolek pro pomoc pejskům. Tak-
že toho bylo spousta k vidění a plnění,  
i když to zrovna nelétalo. 

I tak na každého, kdo přinesl vlastno-
ručně vyrobeného draka, čekala milá 
drobnost. A finálem bylo slosování de-
seti nej vyrobených draků. Výherci si 
odnesli zajímavé deskové hry. 

A kolik přiletělo draků? I díky počasí 
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SOUBOJ�MOZKŮ�–�TRÉNOVÁNÍ�PAMĚTI
Domluvily se na nás. Jednak Štěpán-
ka Zrcková, koučka družstva a vedoucí 
U3V ve Škvorci a naše pečovatelka Táňa, 
která už dlouho vede pravidelná Cvičení 
paměti. Prý nás Škvorec vyzývá na sou-
boj, sami začínají s podobnou aktivitou.  
5 proti 5. Z našinců bylo vybráno, re-
spektive se dalo přemluvit, pět pravi-
delných cvičenců (věkový průměr 81), 
ostatní jeli nanečisto. Škvorecká pětice 
(průměr věku 74,5)  s koučkou přišla s 
„ragbyovým pokřikem“. Naše koučka 

Táňa nás také představila jako hodné 
výzvy. Bylo to náročné soutěžení, výsle-
dek se přeléval z jedné strany na dru-
hou. Nakonec tak nějak nerozhodně. 
Nejhorší bylo, že vše bylo na čas  na mi-
nuty! Byl to velký adrenalin, výhru získali 
všichni, to abychom mohli trénovat asi 
na druhý ročník. Přijďte si mezi nás také 
každé úterý tříbit vědomosti a nenechat 
mozek lenivět. Ve 14.30 do sálku DPS. 

●  Účastnila�se�Alena�Janurová
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LAMPIÓNOVÝ�PRŮVOD

byla letošní účast už na 11. ročníku re-
kordní. Splnit disciplíny přišlo zhru-
ba 200 dětí… a nepočítaně rodičů, 
babiček a dědečků, malých i velkých 
sourozenců.

Pro více informací nás sledujte na so-
ciálních sítích. Děkujeme za podporu  
a účast!

●  Za�Mámy�v�Úvalech� 
Markéta�Veselá

Na Slovanech to žilo. A my ze spolku 
Mámy v Úvalech doufáme, že to bude 
podobně žít i na dalších našich akcích. 
Je se na co těšit. 

ÚVALSKÝ�KLUB�DŮCHODCŮ�HLÁSÍ
Mezi seniory se pořád něco děje. Každých 14 dní se klub 
schází nad nějakým programem a samozřejmě, předpoklá-
dáme, že zábavně společenským. 

Velmi navštíven byl i cestopis o Gruzii v podání Jany Horové. 
A zájezd tentokrát spíše technicky zaměřený se velmi vyda-
řil. Přes 30 účastníků, genderově vyváženo, navštívilo  Škoda 
muzeum a robotickou výrobu v podniku a bylo velmi nadše-
no. V muzeu se všichni rozprchli a ve výrobě se nesmělo fotit. 
Takže jen oficiální obrázek z muzea pro ilustraci. V listopadu 
jsme tvořili vánoční dekorace. 

V prosinci je v době konání schůzky ÚKD vánoční večírek pro 
seniory, takže očekávání radostných Vánoc je namístě. Přijď-
te se všichni potěšit.

●  Alena�Janurová�
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v současné době ke špičce Evropy. Na 
druhou stranu máme v historii pouze 
pár medailí z tohoto šampionátu, mezi 
nimi i 2 úvalské Sáry Konečné a Filipa 
Konečného z roku 2017. Letos ale vše 
dopadlo dobře. Česká výprava před-

vedla své nejlepší výkony a přivezla  
4 vzácné kovy: 2. místo kata tým muži 
(Beneš, Matoušek, Adam), 3. místo 
kumite chlapci 16-18 let Jiří Mikula,  

MISTROVSTVÍ�SVĚTA�JKA�V�KARATE� 
V�JAPONSKU�2024 
Zúčastnit se mistrovství světa je snem 
každého sportovce. U karate ještě pla-
tí: zasoutěžit si v kolébce tohoto spor-
tu, v Japonsku. Letošní šampionát se 
uskutečnil 25. – 27. října v prefektuře 
Gunma, ve městě Takasaki, poměrně 
nedaleko olympijského města Naga-
na. Zúčastnilo se ho 1900 závodníků 
z 56 zemí světa. Českou republiku re-
prezentovalo 56 karatistů, z toho 10 
úvalských: Kája Mládková, Ema Bělo-
hradová, Ondra Charvát, Adam Janík, 
Ríša Vašek, Tomáš Tříska, Kája Kytko-
vá, Gábi Mastná, Sára Konečná a Filip 
Konečný.  

Konkurence mezi závodníky byla 
ohromná. V soutěžní disciplíně star-
tovalo až 135 jedinců. Nutno podotk-
nout, že soutěž probíhala na bázi losu, 
systémem k.o., tedy když jste prohráli 
zápas, skončili jste v soutěži. Češi patří 

3. místo kumite veteráni 50–54 let Ma-
rek Šír a 3. místo kumite tým ženy (Ča-
dová, Žůček a Soukupová). 

Nutno vyzvednout i výsledky úvalské-
ho týmu, především Emy Bělohrado-
vé a Gábi Mastné. Ema vypadla těsně 
před souboji o medaile v kumite 15 let 
a obsadila tak skvělé 5.–8. místo. Gábi 
postoupila v konkurenci 80 závodnic až 
do finále soutěže kata 16-18 let a umís-
tila se na výborném 8. místě! Nesmíme 
zapomenout ani na výkony Sáry Koneč-
né a Adama Janíka v kumite, kteří do-
kázali ve velkém počtu soupeřů vyhrát 
několik zápasů. Závěrem děkuji všem 
závodníkům za skvělé výkony a těším 
se na další tréninky a šampionáty!

●  Jana�Konečná,� 
předsedkyně klubu

Bělohradová – kumite mladší doros-
tenky, Kája Kytková – kata juniorky  
a Sára Konečná – kata seniorky a kumi-
te juniorky. Titul mistr republiky, tedy 
minimálně 1 zlaté ocenění v jedné dis-
ciplíně a do 3. místa v druhé disciplíně, 
vybojovaly Ema Bělohradová v mlad-
ších dorostenkách a Sára Konečná v ju-
niorkách. Gratuluji všem závodníkům 
za skvělé výkony, trenérům a koučům: 
Ríšovi Konečnému, Milanovi Houškovi, 
Adamu Zdobinskému, Petru Žákovi, 
Ondrovi Charvátovi, Filipu Konečnému, 
Sárce Konečné a ostatním z oddílu D1 
za dobré vedení sportovců a samozřej-
mě i podpoře diváků!!!

Zvláštní poděkování patří i městu Úvaly 
a Národní sportovní agentuře za dlou-
hodobou podporu klubu.

MISTROVSTVÍ�ČESKÉ�REPUBLIKY�JKA�KARATE�
23�MEDAILÍ�PRO�ÚVALY
O druhém listopadovém víkendu pro-
běhlo v Kadani mistrovství republiky. 
Všichni úvalští závodníci bojovali jako 
lvi a podali skvělé výkony. Celkově jsme 
získali 10 zlatých ocenění, 8 stříbrných 
medailí a 5 bronzových. 

Vyzdvihuji výkony v individuálních dis-
ciplínách, kde zvítězili: Mára Schmidt 
kata mini žáci, Ema Bělohradová – kata 
mladší dorostenky, Kája Mládková 
– kumite mladší dorostenky,  Ondra 
Charvát – kata junioři a Sára Konečná 
– kata juniorky. Druhá místa obsadili: 
Míša Hicz – kumite mladší žáci, Vojta 
Šebela – kata starší žáci, Ríša Vašek –
kata junioři a kata starší dorostenci  
a Adam Janík – kumite starší doros-
tenci. Bronzový kov si odnesli: Tomáš 
Schmidt – kumite mladší žáci, Ema 

●  Jana�Konečná,� 
předsedkyně klubu

vání na letní Summer Campy. Mladé 
sportovce na nich čekají nejrůznější 
sportovní hry, výlety, koupání v bazénu  
a především spousta zábavy, radosti  
z pohybu venku i v tělocvičně i no-
vých kamarádů. V nabídce letos máme 

SPORT�ACADEMY�SPOUŠTÍ�PŘIHLAŠOVÁNÍ� 
NA�LETNÍ�KEMPY!�V�LISTOPADU�PROBĚHL�
FLORBALOVÝ�TURNAJ�ACADEMY�TOUR!
Sice nám teprve pomalu začíná zima 
a sezona kroužků a turnajů Sport Aca-
demy je v plném proudu, přesto je ale 
pomalu čas začít myslet na léto. Abyste 
si ho mohli lépe naplánovat, spouští-
me už teď na našem webu přihlašo-

kempy zaměřené především na florbal  
v Říčanech a Dolních Břežanech, horo-
lezecké na Praze 12, všeobecně spor-
tovní kempy ve Škvorci, kempy pro 
školky v Dolních Břežanech nebo šip-
kařské kempy. Žádný mladý sportovec 
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by na našich letních kempech neměl 
chybět. Blíží se Vánoce a takový Sport 
Academy Camp může být ideálním vá-
nočním dárkem. Pro ty, co se na kemp 
přihlásí do 24. prosince, jsme také při-
pravili vánoční slevu. Výhodnější ceny 
také nabízíme sourozencům. Komplet-
ní přehled všech našich kempů na-
leznete na https://academy-sport.cz/
camp/.

čtenářům veselé Vánoce a šťastný 
nový rok. Děkujeme všem, kteří svěřili 
své ratolesti do rukou našich trenérů  
a kteří umožňují dětem sportovat, ať už 
v naší akademii či kdekoliv jinde. Sport 
a pohyb je totiž pro zdravý život na-
prosto nezbytný a v dnešní době plné 
lákadel v podobě moderních technolo-
gií na to někdy zapomínáme…

●  �Vít�Voltr

Listopad je v naší akademii také tra-
dičně měsícem podzimního florbalové-
ho turnaje. Nejinak tomu bylo i letos.  
16. listopadu se v hale Na Fialce v Ří-
čanech sešlo kolem sto padesáti dětí, 
aby se utkalo o medaile a pohár Floor-
ball Academy Tour. Zápolilo se nejpr-
ve v mladší a poté ve starší kategorii. 
Ačkoliv si vítězný pohár a medaile ne-
mohli odnést všichni, za velké nasaze-
ní, pohledné florbalové akce a fair-play 
hru by si je zasloužil každý z účastní-
ků. Všichni mladí florbalisté z našich 
kroužků rodičům, trenérům i dalším 
divákům ukázali, co se za první měsí-
ce nové sezony naučili. A my se už teď 
těšíme, co předvedou na dalším turnaji  
v zimě, ten je na programu už 1. 2. 
2025 v hale v Dolních Břežanech.

Závěrem nám dovolte popřát členům 
naší akademie, rodičům, ale i dalším 
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lovině padesátých let 20. století byl 
parní provoz mezi Prahou a Českou 
Třebovou tlumen a začala elektrizace 
trati. 19. března 1958 se poprvé ofici-
álně rozjely v elektrické trakci vybrané 
osobní vlaky mezi Prahou a Kolínem.  
S nástupem šedesátých let byly uve-
deny do provozu první elektrické loko-
motivy československé výroby, moder-
nější osobní vagony a nasazeny nové 
nízkopodlažní pantografické jednotky 
řady EM 475 lidově nazývané „panťá-
ky“, které byly především určeny pro 
dopravu cestujících na pražských před-
městských tratích. 

ROZLOUČENÍ�S�PÁROU?
Sobota 19. října byla zdánlivě běžným 
podzimním dnem. Jedna výjimka by 
se však našla. Před desátou hodinou 
zastavil u nástupiště 1A úvalského ná-
draží historický vlak tažený parní loko-
motivou železničáři nazývanou Sedma. 
Soupravu vlaku tvořily vozy typové 
řady Ce z dvacátých let minulého stole-
tí s klasickými dřevěnými lavicemi.

Lokomotiva s označením 354.7152 
byla vyrobena v roce 1917 První čes-
komoravskou továrnou na stroje, a. s., 
v Libni. Byla určena pro osobní vlaky, 
dosahovala rychlosti 80 km/h. Nepat-
řila mezi největší, přesto je její hmot-
nost 72 tun úctyhodná. V květnu 1967 
byla po padesátileté službě vyřazena 
z provozu. V současnosti je umístěna 
v depozitáři v Kněževsi a majitelem je 
Klub historie kolejové dopravy. Spolek 
ji zapůjčuje k nostalgickým jízdám, aby 
přinášela radost přátelům železnice  
i cestujícím.

Během pobytu ve stanici strojvedoucí 
s pomocníkem parovůz zkontrolovali  
a promazali, úvalští hasiči doplnili vodu 
z přistavené cisterny a poté se historic-
ká mašinka za pravidelného supění vy-
dala na cestu do České Třebové.

Vlak vyvolal pozornost dospělých  
a především malých dětí. To, čemu se 
dnes obdivujeme, byl od roku 1845 
běžný obrázek každodenním ruchu 
na olomoucko-pražské dráze. Až v po-

V současnosti není jisté, zda se v bu-
doucnu taková setkání s historií  
v Úvalech zopakují. Se zavedením 
výhradního provozu pod dohledem 
ETCS (European Train Control System) 
na hlavních železničních koridorech  
v lednu 2025 pravděpodobně nebude 
provoz parních lokomotiv na těchto 
tratích povolen.

●  Text�a�foto� 
Vladislav�Procházka
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ŽIVOT�MEZI�MALÍŘSKOU�PALETOU� 
A�DIVADLEM
Je možné, že jeho jméno současné mla-
dé generaci nic neřekne. Před lety ale 
byl významnou osobností a předsta-
vitelem výtvarné a divadelní kultury. 
Jmenoval se Alois Janeček Pardubský.

Narodil se před 130 lety 3. prosince 
1894 v Praze v rodině, která se věno-
vala ochotnickému divadlu. Brzy se  
u něho projevil výtvarný talent, a proto 
ho otec přihlásil ke studiu na malířské 
akademii v Mnichově. Po úspěšném 
dokončení se vrátil do Čech a dlouho 
se rozhodoval, zdali se bude dál umě-
lecky rozvíjet ve vystudovaném oboru, 
neboť ho také lákalo divadlo. Stal se 
ochotnickým hercem, působil v kla-
denském divadle, v pražském Roko-
ku, byl také členem činohry Národní-
ho divadla. Nakonec převládla touha 
realizovat tvůrčí nápady především  
v malířství, ale na divadlo nezanevřel. 
Přestože v té době pronikaly do malíř-
ství různé výtvarné směry, Janeček Par-
dubský zůstal u realismu a věnoval se 
především krajinomalbě. Rád cestoval, 
poznával a maloval přírodu, nacházel  

v ní v různých ročních obdobích inspi-
raci pro své obrazy. Jeho práce zachy-
cují nejen okolí Úval a různé oblasti 
Posázaví, Orlických hor, Českého ráje, 
Českomoravské vysočiny, Podkrkonoší, 
ale také majestátnost Vysokých a Níz-
kých Tater nebo Dalmácie. Když nemo-
hl cestovat, maloval květinová zátiší. 
Výstavy jeho obrazů se těšily velkému 
zájmu na mnoha místech v republice.

Od roku 1933 žil v Úvalech. Také zde 
předvedl každoročně mezi lety 1936 až 
1940 ukázky svých prací v sokolovně, 
v hotelu Budka, nebo v budově měš-
ťanské školy. V této době zde zanechal 
uměleckou stopu také na divadelních 
prknech jako herec nebo autor scénic-
kých návrhů. Mezi lety 1936 až 1943 
si zahrál s úvalskými ochotníky v leh-
čích komediích Kariéra matky Lízalky 
(holič Holopírek), Dům u tří děvčátek 
(básník Schober) a ve hře Milostná má-
mení. Vážnější role mu byly svěřeny 
například v Čapkově Bílé nemoci (role 
barona Krüga), v Hilbertově Falkenštej-
novi (Záviš z Falkenštejna) a v Drdově 
hře Jakož i my odpouštíme (pacient Vl-
ček). Nechyběl ani ve Stroupežnického 
Našich furiantech, kde hrál postavu 
sedláka a starosty Filipa Dubského,  
v představení Manon Lescaut od Vítěz-
slava Nezvala jako Tiberg nebo ve hře 
Rybníkář Kuba v roli alchymisty Eduar-
da Kellyho. Po boku Jiřího a Jiřiny Stei-
marových se představil v úloze lékaře  
v inscenaci Ženy na Niskavuori. 

V roce 1944 se přestěhoval se svou 
druhou ženou do Jiren, kde pokračoval 

v umělecké a divadelní činnosti.
Zdálo by se, že Alois Janeček Pardubský 
měl idylický život. Co by mělo chybět 
úspěšnému malíři a herci, který v řadě 
míst republiky včetně Úval vystavoval 
své obrazy? Změnu přinesly události  
v roce 1948, kdy musel přinést své 
práce k posouzení komisí Fondu vý-
tvarných umělců. Bylo mu oznámeno, 
že jeho dílo není dostatečně angažo-
vané a nemá co říci pracujícímu lidu. 
Z Fondu výtvarných umělců byl vylou-
čen. Nesměl svá díla oficiálně prodávat  
a pracoval jen na zakázkách nebo pro 
radost. Několik let vykonával podřad-
nou práci v letňanské Avii, ale toto za-
městnání musel ze zdravotních důvo-
dů opustit.

Akademický malíř Alois Janeček Par-
dubský zemřel před 50 lety 18. září 
1974. Obrazy, které vytvořil, zdobí  
v současnosti mnohé interiéry a obje-
vují se v galeriích a internetových auk-
cích.

●  Vladislav�Procházka
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Je na odhadu čtenáře podle indicií na 
fotografii poznat místo a rok zachyce-
né dopravní situace v Úvalech: Jestli je 
to zima a na hromadě je špinavý sníh 
nebo jindy a hromada je jenom suť, to 
není třeba hádat, bude stačit vyřešit 
výše zmíněné otázky.

●  Z�fotografického�archivu� 
městských�kronik� 

zadala�Alena�Janurová

    

POZNÁVÁTE. . .POZNÁVÁTE. . .

Akademický malíř  
Alois Janeček Pardubský
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REAKCE�NA�ČLÁNEK�P.�MÍSTOSTAROSTY� 
ZE�ŽÚ�11/24�–�SENIOR�TAXI
Pane Kimbembe,
nebo snad vaše výsosti, když se pode-
pisujete jako místostarosta a používáte 
v titulku plurál? Nepředpokládám, že 
všichni zastupitelé byli stejného názoru, 
když se podařilo tuto službu – doufám, 
že nejen dočasně – zajistit. Nevím, jak 
dlouho jste v České republice, ale před-
pokládám, že dostatečně dlouho na to, 
abyste si všiml, že tu nežijeme ani v pr-
vobytně-pospolné společnosti ani v kla-
nech. 

Byla bych velmi ráda, aby před tím, než 
napíšete takový neprofesionální, neem-
patický a bohužel i hloupý článek, abys-
te si ověřil, jaké jsou reálné možnosti 
života seniorů.

Občan nebo politika nebo peníze na 
prvním místě?!

Osobně jsem této služby již několikrát 
využila ke 100% spokojenosti!

●  A.�Rážová

Přijde mi trapné vám objasňovat, že: 
– Ne všichni senioři mají děti
– Ne všechny děti mají auta nebo ŘP
– Ne všichni bydlí v blízkosti svých 
   rodičů
– Většina chodí do práce
– Většina lékařských zařízení má velmi 
   omezenou pracovní dobu,  
   neslučitelnou s pracovní dobou  
   normálních občanů
– Služby pečovatelské služby jsou  
   vstřícné, ale mají své limity  
   a nemohou řešit vše

Petružálek a synové, s.r.o.
Odvoz stavebního odpadu, sutě, zeminy
Písky, štěrky, recyklát, tříděná zemina

Zemní a výkopové práce
Praha 9 – Běchovice / Český Brod 

mobil: 603 242 142 
info@sute-pisky.cz 
www.sute-pisky.cz
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Kominictví Mičkal – Sídlo Úvaly
Tel.: 604 490 886

Web: www.kominiknapohodu.cz
Kompletní kominické služby

KOMINICTVÍ NĚMEC – čištění,  
revize, opravy.  

Telefon 775 132 921

• SERVIS, REVIZE PLYNOVÝCH  
SPOTŘEBIČŮ

• REVIZE TLAKOVÝCH NÁDOB STABILNÍCH

• REALIZACE A KONTROLY SPALINOVÝCH 
CEST

ING. TOMÁŠ PINKAVA 
TEL: +420 608 153 818 

Kácení a řez stromů stromolezeckou 
technikou, frézování pařezů.  

Řez živých plotů.  
Tel.: 606527091

Prodej medu ze včelnic v Úvalech  
a na Hradešíně.

 Jaroslav Váchal, U Obory 1367, Úvaly
 Tel.: 603 799 889

Truhlářství a zámečnictví Úvaly
Telefon:  606 454 248

721 223 488
Opravy nábytku a židlí, výroba vestavěných 
skříní a kuchyní, nábytku z masívu, zamě-

ření a výroba oken, dveří a schodišť,  
obrábění kovů na horizontální fréze  

a soustruhu, ostatní zámečnické práce. 
e-mail: truhlarstvi.susir@seznam.cz



    

INZERCEINZERCE
ŽIVOT ÚVAL 12/202426

Otevíráme zápis 
do nové školičky 
V Zahradě (Limuzy 3)

www.vzahrade.cz

Zavolejte nám: +420 777 515 515

	RESPEKTUJÍCÍ PŘÍSTUP
	PRVKY MONTESSORI 
 PEDAGOGIKY
	BIO STRAVOVÁNÍ
	INDIVIDUÁLNÍ PŘÍSTUP
	POZITIVNÍ MOTIVACE
	BEZPEČÍ

Sluníčková školička
Říčanská 456, Průhonice
www.slunickova.cz/zapis

Unicorn School
Lesní 816, Šestajovice
www.unicornschool.cz/zapis

Mateřská školka Andělská
Čenovická 1085, Újezd nad Lesy
www.andelska.cz/zapis

Přijímáme děti od 1 roku do malé dětské skupiny pracující na principu 
respektující výchovy a komunikace, jsme rádi s dětmi venku na zahrádce, 
na procházce v lese, máme nadstandardně kvalifikovaný tým a lektorky 
angličtiny. Pracujeme v malých skupinkách max. 6 dětí na jednu pečující osobu.

Zahájení provozu na jaře 2025.

Rezervujte si místo a termín prohlídky.
Vybírat můžete i z našich dalších tří poboček:
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Dům umění na Chvalské tvrzi pořádá výtvarné kurzy kreslířských 
a malířských technik a umělecko-řemeslné workshopy. Pro rok 
2025 nabízíme kurzy od základů pro začínající výtvarníky až po 
alternativní a experimentální malbu. Naši lektoři jsou zkušení 
akademici a výtvarníci, kteří chtějí předávat své znalosti.

Výtvarné kurzy na 1.čtvrtletí 2025 10 lekcí po 3 hodinách

Termín: 20.1. - 28.3.2025 17:00 – 20:00

Výuka obsahuje: Techniky kresby, malby – od zátiší až k živému 
modelu – od kresby k malbě – od pastelu přes akvarel, akryl, olej, 
kreativní a experimentální malba, malba na porcelán a malba 
špachtlí a další...

registrace - kurzumeni@atelier-fiala.cz
 

informace - www.atelier-fiala.cz
 

Ideální vánoční dárek formou voucheru

výtvarný kurz 
pod stromeček

POHŘEBNÍ SLUŽBA
Jan Žížala s.r.o.

Firma:
po – pá  7.30 – 15.30

282 01 Český Brod, Husovo nám. 16
321 622 488, 605 977 191,

773 782 479
e-mail: pohrebnictvi-zizala@seznam.cz

Pohřební ústav
Pavel Kos
602 221 511, 321 622 615

Český Brod  
Nám. Arnošta z Pardubic 1384
www.pohrebnisluzbykos.cz
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www.zebrawines.cz

VÁNOCE S VŮNÍ 
JIŽNÍ AFRIKY
Objednejte si výhodnou 
vánoční sadu 
od Zebra Wines!

VÁNOCE S VŮNÍ 

Obchodní dům 
Juicy Orange: 
Všechno,  
co potřebujete 
pro každodenní 
život, na jednom 
místě!

Nakupujte chytře a pohodlně – všechno najdete pod jednou střechou!
Přijďte si pro skvělé produkty za rozumné ceny u nás v Obchodním domě Juicy Orange.
Najdete nás na adrese: Prodejna Juicy Orange, Smetanova 69, 250 82 Úvaly, Bývalé kino

Tel.: 722 404 999

Ušetřete čas i peníze! V našem obchodním domě najdete široký výběr za skvělé ceny:

Oblečení | Obuv | Potraviny | Domácí potřeby | Drogerie
Hračky | Školní potřeby | Potřeby pro mazlíčky – A MNOHO DALŠÍ
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Pro stromy krásné a bezpečné

Pod Velkým vrchem 749 
282 01  Český Brod
m:  +420 736 603 177
e:  david@podvrchem.cz 
w:  www.podvrchem.cz

Přerůstá vám strom na zahradě přes hlavu?  
Jsou na něm uschlé či napadené větve, které hrozí pádem?  
Ohrožuje strom zdraví nebo majetek?  

Jsem připraven pomoci.

•  prořez stromů
•  rizikové kácení
•  statické zajištění koruny

Bezpečně – spolehlivě – rychle – za rozumnou cenu

inzeratA5.indd   1 25/10/24   15:32
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eeTTrruuhhlláárrnnaa,,  ss..rr..oo..
Arnoštova 2258, 250 82 Úvaly

+420 603 572 148 | info@etruhlarna.cz | www.etruhlarna.cz | #etruhlarna
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